Les vocals
La llengua catalana, en la seva varietat oriental, té vuit sons vocàlics.

vocal

neutra
a
e

oberta
e

tancada
i
o

oberta
o

tancada
u

roure
arc
lletra
festa
fill
vòmit
secció
músic

agrair
llapis
moneda
regla
coïssor
home
bossa
puny

fitxa
cant
tèxtil
després
anís
elogi
forn
ungla

En la varietat occidental del català no hi ha vocal neutra.

En posició àtona la vocal o es pronuncia u i les vocals a i e tenen un so neutre.


o / u
a / e


corrent, lloguer
barca, llibre

La resta de sons vocàlics en síl·laba tònica són els següents:

· La a té un únic so



ball, mal

· La e presenta dos sons diferents: e oberta i e tancada



èxit, fitxer

· La i té un únic so



camí


però, de vegades, es comporta fonèticament com una consonant



noia, iot

· La o presenta dos sons diferents: o oberta i o tancada



història, balcó

· La u té un únic so



ull


però, de vegades, es comporta fonèticament com una consonant



mouen, creuats

Quan la conjunció i va davant d’un altre mot que comença amb i, no s’ha de canviar mai per e; has de dir, doncs:


geografia i història

La o tampoc no l'has de canviar per u davant d'una altra o; has de dir, per tant:


sol o ombra?
